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گــروه فرهنگ و هنــر- کاظم 
دانشــی یکی از کارگردانانی ست که از 
حوزه فیلم کوتاه، با فیلم »علف زار« وارد 
ســینمای بلند داستانی شد. »علف زار« 
از جمله فیلم هــای مورد بحث از نظر 
مردم، منتقدان و اهالی رسانه بود که در 
نهایت توانست سیمرغ بلورین بهترین 
فیلمنامه، بهترین بازیگر نقش مکمل زن 
)صدف اسپهبدی(، دیپلم افتخار بهترین 
موسیقی متن و سیمرغ بلورین بهترین 
صداگــذاری را دریافت کنــد. پژمان 
جمشیدی، سارا بهرامی، ستاره پسیانی، 
ترلان پروانه، مهدی زمین پرداز، مائده 
طهماســبی، صدف اســپهبدی، رویا 
جاویدنیــا و عرفان ناصــری از جمله 
بازیگران این فیلم ســینمایی هستند. 
بهــرام رادان نیز تهیه کنندگی این فیلم 
را برعهده داشــت. به مناسبت دریافت 
ســیمرغ بهترین فیلمنامــه برای فیلم 
»علف زار« از چهلمین جشــنواره فیلم 
فجر، بــا کارگردان این فیلم گپی زدیم 

که در ادامه می خوانید:
 گفته می شود کاظم دانشی 
آقازاده اســت که توانسته سراغ 
طــرح موضوعــی در دل قــوه 
قضاییــه برود. آیا ایــده فیلم از 
پرونده معروف تجاوز در خمینی 

شهر شکل گرفت؟ 
تمام کارهایی که در گذشته انجام 
داده ام، مشخص اســت و آدمی نبودم 
که غیرعادی در مســیر هنر قرار گرفته 
باشم. سال ها فیلم کوتاه و مستند ساختم 
و کارهای پژوهشــی کردم. حتی مدیر 
تولید بســیاری از فیلم های کوتاه هم 
بودم. بســیاری از افرادی که با آن ها کار 
کــرده بودم، اکنون در حوزه فیلم بلند و 
سریال فعالیت می کنند. ضمن اینکه من 
هنوز در حوزه فیلم کوتاه فعال هستم و 
در ایام جشــنواره فیلم فجر، در کاشان 
فیلم کوتاه ساختم. من از اهالی جنوب 
شهر محله خاوران هستم و آقازاده هم 

نیستم. دلی فیلم ساختم و فکر می کنم 
به همین دلیل بخشی از مدیران دغدغه 
من را متوجه شدند. در بین مدیران نیز 
افرادی پیدا می شوند که درک این مسائل 

را داشته باشند.
دربــاره ایده هم بایــد بگویم که 
ســال ها کارهای پژوهشــی در حوزه 
جرم شناسی کردم و دغدغه شخصی ام 
بود. صفر تا صــد تمام کار را خودمان 
انجام دادیم و حتی لباس های زندانی را 
خودمــان تهیه کردیم. این فیلم صد در 
صد در بخش خصوصی ســاخته شده 
و اگر فــردی ادعا می کند که یک ریال 
به حساب من یا بهرام رادان )تهیه کننده 
فیلم( واریز کرده، حتما رســانه ای کند! 
فیلم با هزینه شــخصی ساخته شده و 
دستمزد تمام عوامل پرداخته شده است. 
در تهیــه و ســاخت فیلــم 

امکانات خوبی داشتید؟ 
بله، این فیلم پــروژه ارزانی نبود 
و ســرمایه گذار داشتم. بهرام رادان هم 
در بخــش خصوصی هزینه کرد. تمام 
هزینه های ما توسط بخش خصوصی 

و سرمایه گذار تامین شد.
به ســوال قبلی بازگردیم. 
ایده ابتدایی را از پرونده قضایی 

واقعی وام گرفتید؟ 
سوژه را از پرونده خمینی شهر وام 
گرفتم و البته فیلم من درباره آن پرونده 
نیســت و تنها ایده ای از آن گرفتم. پس 
از آن بسیاری پرونده های دیگر مطالعه 
کردم و ســراغ ســوژه ها و وکلا رفتم. 
برای مثال در استان فارس و استان های 
شــمالی پرونده های ایــن چنینی زیاد 
داریم. تحقیق های میدانی بسیاری انجام 
دادم و ایــن گونه نبود که فیلمنامه ای یا 
ســفارش را به ما دهند. در همان زمان 
به مدت یک ســال و نیم تحقیق زمان 
برد البته در این بین مســتندهایی را هم 
می ســاختم. پس از آن، به سراغ بهرام 
رادان رفتم و تایید ایشان را که گرفتم، در 

شهریور سال ۱۳۹۹، درخواست پروانه 
ساخت دادیم، پس از ۸ ماه رفت و آمد، 
در نهایت در اردیبهشــت سال ۱۴۰۰ 
توانســتیم پروانه ســاخت را بگیریم. 
اردیبهشت پیش تولید را آغاز کردیم و 
از مرداد ماه هم فیلمبرداری پروژه شروع 
شد. زمانی که قصد داشتیم در جشنواره 
فیلم فجر شرکت کنیم، پروانه نمایش را 

هم گرفتیم. 
پایان بندی  می شــود  گفته 
فیلم تغییر کرده. آیا این مسئله به 
محتوای فیلم آسیبی وارد نکرد؟ 

خیر، باوجود تغییرها، اسکلت فیلم 
دچار مشــکل نشد. آرزوی من بوده که 
فیلمی که می سازم در جشنواره فیلم فجر 
حضور داشــته باشد و خداوند را شاکر 
هستم. البته دوست داشتم آن چیزی که 
در محتوا مدنظر داشتم نمایش داده شود. 
نسخه فیلمی که در نظر داشتیم، بسیار 
منســجم تر بود و به اصطلاح شسته و 
رفته بود و همچنین پایان بندی داشت. 
از نظر کسی که به فیلم ۷۰ از ۱۰۰ نمره 
می دهد، پس از تماشای نسخه کامل و 
پایان بندی ای که در نظر داشتیم، مطمئن 

هستم نمره ۹۰ را می داد. 
آن نســخه تغییری در زمان 

فیلم هم داشت؟ 
اکنون فیلم ۹۲ دقیقه اســت که در 

نسخه قبلی ۱۰۲ زمان داشت. 
در زمان تماشای فیلم، گویی 
که به کاراکترها تسلط بسیاری 
داریــد. آیا به این دلیــل بود که 
فیملنامــه را خودتان به رشــته 

تحریر درآوردید؟ 
بله، همــه کاراکترهایــی که در 
فیلم وجود داشت را می شناختم. تمام 
آن ها مابه ازای بیرونی داشتند. در روند 
ساخت هم بازیگران را باتوجه به ذهنیتی 
که داشتم، راهنمایی می کردم. در زمان 
پیش تولید با بازیگرها به چند دادسرای 
جنایــی رفتیــم و روند شــکل گیری 

کاراکترها را با آنها مرور و تمرین کردیم.
برخی عقیده دارند »علف زار« 
شبیه برخی فیلم های امریکایی 
اســت که کاراکترهای میان رده 
در سیســتم، قهرمان می شوند 
و تلاش می کنند سیســتمی که 
فاسد است را نجات دهند. آیا این 

شباهت را قبول دارید؟ 
کاراکترهایی مانند »امیرحسین«، 

که نقش آن را پژمان جمشــیدی بازی 
کرده اســت، آدم هایی هســتند که در 
تاریخ گم می شوند و هیچ زمانی درباره 
آن ها حرف زده نمی شــود. از نظر من 
کار قهرمانانــه در ایــن ســطح انجام 
می شــود. برای مثال اگر دبیر جشنواره 
فیلم فجر قدمی بردارد و محل نشست 
خبری را تغییر دهد، وظیفه اش را انجام 
داده و حرکت قهرمانانه ای نیســت اما 

اگــر خبرنگاری اعتراض کند که محل 
نشســت خبری مناســب نیست، کار 
قهرمانانه ای انجام داده اســت. ماجرای 
بازپرس و دادستان فیلم هم همین بود. 
باید دادســتان فاسد می بود که بازپرس 
قهرمان باشــد. پس درنتیجه فردی که 
مقامش کمتر است، حرکتی قهرمانانه 

انجام داده است. 
 فیلم برخی افراد از قشــر به 

اصطــلاح حزب اللهــی را هم به 
تصویر کشید؛ چگونه به این درک 

از شخصیت ها رسیدید؟
بله، من خانواده ای کاملا مذهبی 
دارم و در مجموعه هــای مذهبی مانند 
ســازمان هنری و رسانه ای اوج بودم و 
طی ۲ ســال مدیر تولید مجموعه خانه 
داستانی این سازمان را برعهده داشتم. 
زمانی هــم مدیر اجرایی جشــنواره 
چلچراغ و فیلم ســماء بوده ام. همین 
اکنون هم تهیه کنندگی برخی فیلم های 
کوتاه ســازمان هنری و رسانه ای اوج 
را انجــام می دهم. همــه این ها رزومه 
من اســت و همه نیز می دانند. از خودم 
تعریف نمی کنم اما »علف زار« را حاصل 
شــجاعت می دانم. فیلم »علف زار« را 
زمانی ســاختم که هیچ فردی را در قوه 
قضاییه نمی شناختم و به وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی رفتم. آن ها گفتند که 
معــاون اجتماعــی قــوه قضاییه باید 
فیلمنامه بخواند و تایید کند. درنهایت 
مجوز فیلمنامه را به ما دادند و شروع به 

ساخت این پروژه کردیم. 
بــرای تهیه و ســاخت فیلم 
چطور شــد که با بهــرام رادان 

همکاری کردید؟ 
مدیر تولید و برنامه ریز پروژه نظر 
دادند که فیلمنامه را به بهرام رادان بدهیم. 
آقای رادان از فیلمنامه خوشــش آمد و 
جلســاتی را برگزار کردیم. در ادامه هم 

کارهای ساخت را انجام دادیم. 
قصد دارید کــه همین ژانر 
جنایــی و اجتماعــی را بــرای 

کارگردانی ادامه دهید؟ 
چند ســیناپس در ژانر جنایی و 
چند ایده هم در ذهــن برای ژانر دفاع 
مقدس دارم. فیلم کوتاهی در مدت ۲۵ 
دقیقه به نام »راحانا« با موضوع دختر تک 
تیرانداز ســاخته بودم که به زبان عربی 
بود. متاسفانه بسیاری از فیلم های دفاع 
مقدس، از جنگ تنها انفجار را به تصویر 

می کشند اما اگر من بخواهم فیلمی در 
این ژانر بسازم، بیگ پروداکشن ندارد 
و تنها یک ســکانس تیراندازی نشان 
می دهم. انســان برای من بســیار مهم 
است و اینکه فردی را در موقعیتی قرار 
دهم و واکنش آن را نشــان دهم، برای 
من مهم است. در برخی مستندها دیده ام 
که رزمنده ای داریم که مست می جنگد 
و این مســئله خیلی جذاب است. در 
واقع می خواهــم بگویم که نباید همه 
کاراکترها را یک جور نشــان دهیم و 
آدم ها با هم تفاوت دارند. این را بگویم 
که همه کارها از نظرم ارزشــی هستند. 
زمانی که شــروع به نوشتن »علف زار« 
کردم، به ایــن فکر کردم که اگر بتوانم 
تنها یک پرونده از پرونده های قضایی و 
تجاوز را مطرح کنم، کارم را کرده ام. اگر 
کسی هم خواست خطایی انجام دهد یاد 
این فیلم بیفتد و پشیمان شود. فیلم های 
ارزشی نیز در جهت تاثیرگذاری ساخته 
می شــوند. برای مثال با تماشای فیلم 
ارزشمند »موقعیت مهدی« به یاد یکی 
از قهرمانــان ملی می افتیم یا در اثرهای 
سال گذشته، فیلم »مصلحت« حسین 

دارابی را هم بسیار دوست داشتم. 
تحصیلات شــما در حوزه 

سینماست؟ 
مــن در دوران دانشــگاه تئاتــر 

خوانده ام. 
در آخری حرفی مانده است؟ 
خوشحال هستم که فشار بیرونی 
به داوران جشنواره فیلم فجر وارد نشده 

است. 
کارگردانان بســیار خوبی در این 
جشــنواره حضور داشتند و حتی فیلم 
اولی هایی مانند هادی حجازی فر، امید 
شمس و… فیلم های خوبی ساختند. از 
هیات انتخاب که جسارت کرد و فیلم ما 
را علیرغم حرف و حدیث ها پذیرفت 
تا باعث درخشــش در جشنواره شود 

بسیار سپاسگزارم.

گروه فرهنــگ و هنر- مریم 
مومــن ایــن روزهــا در ســریال 
»دردســرهای شیرین« به کارگردانی 

سهیل موفق بازی می کند.
سریال »دردسرهای شیرین« به 
کارگردانی ســهیل موفق این روزها 
در لوکیشــن بانک ملــی در خیابان 
فردوســی در حــال تصویربرداری 

است.
روز گذشته هم تصویربرداری 

سکانس هایی از ســریال با حضور 
بازیگرانی چون پوریا پورسرخ، مریم 
مومــن، رضا توکلی و پاشــا جمالی 
انجام شــد که این ســکانس ها قرار 
اســت به صورت رج زنی باشد و به 
قسمت های هشتم و نهم سریال تعلق 

داشت.
ســهیل موفق کارگــردان این 
ســریال این ســال ها بیشتر مشغول 
ساخت آثار سینمایی بوده و فیلم هایی 

چون »شــکلاتی« و »پاستاریونی« را 
ساخته است و حالا چند ماهی است 
که درگیر ساخت ســریال نوروزی 
تلویزیون با نام »دردسرهای شیرین« 

است.
سریال »دردســرهای شیرین« 
تولید شبکه پنج که قرار است فضایی 
مفرح داشــته باشد به مصائب نقش 
شیرین با بازی مریم مومن می پردازد. 
پوریا پورسرخ نیز در این سریال نقش 

همسر شــیرین را با نام علی ایفا می 
کند. تهیه کنندگی این سریال را اکبر 
محمــودی مهریزی بر عهده دارد که 
پیش از این در یکی از ســمت های 
مدیریتی در معاونت فضای مجازی 
فعالیت داشــت و حالا ایــن اولین 
سریالی اســت که به صورت جدی 

تهیه کنندگی آن را بر عهده دارد.
افسانه بایگان، یوسف مرادیان، 
رســول توکلی، پوراندخت مهیمن، 

مرتضــی کاظمــی، ســهیل 
قاصدی، فهیمه سلیمانی، ژیلا 
دایی دیگر بازیگرانی هستند که 
حضورشــان در »دردسرهای 

شــیرین« قطعی شــده 
و قــرار اســت در 
آینــده  روزهــای 
بازیگــران دیگری 
هم به پروژه اضافه 

شوند.

گروه فرهنگ و هنر-فیلم بلند 
داستانی »فرانکفورت ۸ صبح« به تهیه 
کنندگــی و کارگردانــی محمدرضا 
یکانی و نویسندگی سامان ناصری« 
وارد مرحله پیش تولید شــد و تولید 

آن به زودی آغاز می شود. 
این فیلم که توســط موسســه 
فیلمســازی یکان تصویر تهران و در 
ژانر اجتماعی ساخته می شود، بیانگر 
رخــدادی عجیــب در زندگی یک 
دختر جوان است که قصد مهاجرت 

به آلمان را دارد اما در طول پروســه 
مهاجرتش وارد رابطه با پسری جوان 
می شــود که او را با دردسری بزرگ 

مواجه می سازد؛
همانگونه که در خلاصه داستان 
فیلــم آمــده اســت: »دارم از پرواز 
فرانکفورت جــا میمونم تو رو خدا 
یه کاری بکنید، مــن هیچ تقصیری 

ندارم.«
در این فیلم کاوه سماک باشی، 
نیما شاهرخ شاهی، رایحه تیموری، 

منصور صوفی، آرمین طولابی، قاسم 
حبیب پور، مســعود براتی و مسعود 

رضایی ایفای نقش می کنند.
 عوامــل این فیلــم که مجری 
طرح آن حمید همتی اســت، شامل 
حامد وقاری به عنوان فیلمبردار، امیر 
صدیقی دســتیار کارگردان، روژین 
تیزهوش برنامه ریز، شــیرین اتفاق 
طراح صحنه و لباس، یوســف رضا 
مــرادی صدابــردار، فاطمه جباری 
چهره پــرداز، علیرضا مهان تدوین، 

مرتضی علیــزاده و ابوالفضل ازگلی 
دســتیاران کارگردان، شیما قریشی 
منشی صحنه، رامین تیموری و صالح 
فیلمبردار،  ذوالفقــاری دســتیاران 
راضیه شریفی و فرزاد هدایت نوری 
دســتیاران صحنه و لبــاس، پرنیان 
تمیز دســتیار گریم، پریسا کامیاب 
عکاس، محمد رضا کرمی و علیرضا 
کمیجانی تــدارکات و امیر خان زاده 
بــه عنوان روابط عمومی و مشــاور 

رسانه ای است.

گــروه فرهنگ و هنــر- فیلم 
سینمایی »قدغن« به کارگردانی مجید 
مافــی و تهیه کنندگی محمدحســین 
فرحبحش متقاضی اکران نوروزی شد.

»قدغن« ساخته جدید مجید مافی 
پس از فیلم ســینمایی »تکخال« است 
که نــوروز ۱۴۰۰ روی پــرده رفت و 
حــالا فیلم تازه برای اولین اکران ۱۴۰۱ 

متقاضی شده است. 

پروانه نمایش این فیلم مدتی قبل 
صادر شــد و فرحبخــش گفته بود که 
بدون هیچ ممیــزی مجوز اکران صادر  

شده است.
داســتان »قدغــن« طبــق گفته 
سازندگانش درباره بزه های خانوادگی 
و اجتماعی و نیز اتفاق هایی اســت که 
در بعضی خانواده ها رخ می دهد و وارد 

حریم ممنوعه می شود.

سام درخشــانی، ساناز سعیدی، 
افســانه چهــره آزاد، محمود جعفری، 
علیرضا استادی، ونوس کانلی، ، کریم 
امینــی و رزا بیات در ایــن فیلم بازی 

کرده اند.
فرشاد خالقی )مدیر فیلمبرداری(، 
کریــم امینی و مجید مافــی )فیلمنامه 
نویس(، محمد احمدی )موســیقی(، 
علیرضا کریم نژاد )صدابردار صحنه(، 

حســین ابوالصــدق )صداگــذاری 
و میکــس(، امیــد گل زاده )طــراح 
چهره پــردازی(، محمــد عزت خانی 
)مدیــر تولیــد(، هانیه رازقــی )مدیر 
برنامه ریــزی(، مژگان عیوضی )طراح 
لباس(، مرتضی شــریف پناهی )طراح 
صحنــه( و عباس بغدادی )عکاس(  از 
 جمله عوامل تولید این فیلم ســینمایی 

هستند.

گروه فرهنگ و هنر- رخشــان 
تماشــای  می گویــد  بنی اعتمــاد 
»کاغذپاره ها« از ســوی مخاطبان عام 
دغدغه مند و سینماگران اجتماعی به 
دلیل فراموش نکردن کسانی که جامعه 

آن ها را فراموش کرده، لازم است.
ایــن کارگــردان ســینما پس 
انیمیشــن  مســتند-  تماشــای  از 
»کاغذپاره هــا« بــه نویســندگی و 
کارگردانی بهــزاد نعبلندی که روی 
پرده سینماهای »هنروتجربه« است، 

در پاســخ به این پرســش که آیا آثار 
هنری می توانند به کاهش آسیب های 
اجتماعــی کمک کنند یــا نه، گفت: 
کارکرد هنر آگاهی بخشــی و  هشدار 
و تلنگــر اســت و برنامه ریــزی و 
سیاست گذاری کار دولتمردان. هنر از 
این طریق می تواند نقش غیر مستقیم 
در کاهش آســیب هــای اجتماعی 
داشته باشد هر چند که در حال حاضر 
ابعاد معضلات و آســیب ها  آنچنان 
گسترده و روز افزون است که نیازمند 

سیاست های کارآمد و تغییر بنیادی در 
زیرســاخت های اولیه دارد که در این 
موقعیت نمی شود از هنر توقعی بیش 

از این که هست داشت.  
وی ادامه داد: برنامه ریزی هایی 
که بــرای پیش گیــری و درمان این 
آســیب ها باید انجام شود، دست هنر 
نیســت بلکه در دستان سیاستگذاران 
و مســئولانی  اســت که متاسفانه در 
طراحی و پیشبرد امور ناتوان هستند.

کارگــردان »قصه ها« تاکید کرد: 
ضمــن آنکــه روز به روز بــه دلیل 
فشــار مرگبار اقتصادی، فشــارهای 
طاقت فرســای اجتماعی و اغتشاش 
فرهنگــی باعث بروز آســیب های 
اجتماعی می شــود و نمی توان گفت 
هنر در پیش گیری این آسیب ها موثر 
اســت اما اگر هنر نباشــد چه کسی 

درباره این مسایل حرف می زند؟ 
بنی اعتمــاد در بخش دیگری از 

صحبت های خود با اشــاره به اینکه 
در جریــان ســاخت »کاغذپاره ها« 
بوده اســت، گفت: بهــزاد نعلبندی 
برای ســاخت این مستند- انیمیشن 
صبوری هــای بســیار کرده اســت. 
ساخت چنین اثری در طول پنج سال 
نشــان از یک دغدغه جدی دارد و ای 
کاش دغدغه هــای این چنینی تکثیر 
می شــد، در چشــمان و گوش های 
همه ما می نشســت و در جاهایی که 
بایــد تاثیر خود را می گذاشــت تا به 
این مســاله فکر شود که جامعه به چه 

سمتی در حال حرکت است. 
وی افزود: جدا از کار پرُزحمتی 
که صورت گرفته است، اتفاق بسیار 
مهم این فیلم بیانی تازه در ســینمای 
اجتماعی  اســت. درباره آسیب های 
اجتماعی به اشــکال مختلف در فیلم 
داستانی، مستند، کوتاه و... گفته شده 
اما جامعه در مقابل آن عصب سوخته 

شــده اســت و تاثیــر نمی پذیرد در 
حالی که معتقدم ساختار جدیدی که 
»کاغذپاره ها« با دقت نظر و استفاده از 
تکنیک خــاص روی آن تمرکز کرده 
اســت، می توانــد موثر واقع شــود. 
ساخت »کاغذپاره ها« هوای تازه ای در 
سینمای اجتماعی است و از ساخت و 

اکران آن خوشحالم. 
بنی اعتمــاد در پایــان بــا بیان 
اینکــه تماشــای »کاغذپاره ها« را به 
دلیل فرامــوش نکردن کســانی که 
جامعه آن ها را فراموش کرده اســت، 
توصیه می کند، عنوان کرد: بی تردید 
علاقه منــدان ســینمای اجتماعی که 
معتقدنــد دردهای جامعه و فراموش 
شــدگان آن را بایــد دیــد، از فیلم 

»کاغذپاره ها« استقبال خواهند کرد.
»کاغذپاره ها«  درباره  کارگردان 
نوشته اســت: ایامی که تهران میزبان 
میزبان اجلاس مهم بین المللی است، 

شــهرداری تهران برای زیباسازی و 
بهبود جلوه ی شهر اقدام به جمع آوری 
کارتن خواب ها می کند. مردها بعد از 
چند روز آزاد می شــوند اما زن ها به 
قیمومیت بهزیستی درمی آیند و حق 
حضــور در اجتماع از آن ها ســلب 
می شــود و به مراکزی در حومه شهر 
منتقل می شوند. این مراکز دور از شهر 
و بصــورت پنهانی فعالیت می کنند و 
هیچ اطلاعاتی از تعداد زنان و نحوه ای 
نگهداری از آن ها در اختیار عموم قرار 
نمی گیرد. با کمک یکی از مددکاران 
در روزی که هیچ مســئولی در آنجا 
حضور نداشت وارد یکی از این مراکز 
شدم و با پنج تن از این زنان مصاحبه 
کــردم و پای درد دل آن ها نشســتم. 
صداهــای این فیلــم مصاحبه هایی 
اســت که از آنجا تهیه شده و تصاویر 
 آن بــه صورت انیمیشــن ســاخته 

شده است.

کاظم دانشی نویسنده و کارگردان فیلم »علف زار«  مطرح کرد؛

از آقازادگی تا سیمرغ
نویسنده و کارگردان فیلم »علف زار« گفت که تمام کاراکترهای این فیلم مابه ازای بیرونی دارند و برای رسیدن 

به آنها ماه ها در دادسراهای مختلف رفت و آمد کرده است.

گروه فرهنگ و هنر-ارسلان فصیحی درباره ترجمه کتاب های عامه پسند 
می گوید: مترجم می خواهد کتابی را که ترجمه می کند فروش برود، مشهور بودن 
کتاب و نویسنده اش یکی از عواملی است که باعث استقبال مخاطب و پرفروش 

شدن کتاب می شود و این از روی ناچاری است.
این مترجم زبان ترکی اســتانبولی درباره معیارهای انتخاب کتاب برای 
ترجمه که به نظر می رســد به سمت کتاب های پرفروش و عامه پسند رفته اند، 
اظهار کرد: قبلا هم همین بوده است.  مترجم سراغ نویسنده ای می رود که جایزه 
برده و مورد توجه بوده است. مترجم ایرانی راه نمی افتاده برود آمریکا ببیند آن جا 
چه خبر است، می رود ببیند چه کسی جایزه پولیتزر برده و چه کسی جایزه نوبل 
برده، چه کسی جایزه فلان جا را برده و.... کسانی که این جایزه ها را برده اند، از 
یک سری فیلتر رد شده اند و اثرشان با معیارهایی می خوانده و با استانداردهایی 
سازگار بوده است. در بهترین حالت مترجم کتاب را می خواند و اگر خوشش 
بیاید، ترجمه می کند. این عملی نیست که مترجم یک سال وقت بگذارد، تحقیق 
کند و جریان های ادبی فلان کشور را تعقیب کند، باید در محیط آن کشور باشی، 

دورادور چندان عملی نیست.
 فصیحی سپس گفت: مترجم چاره ای جز این ندارد برای این که می خواهد 
کتابی را که ترجمه کرده، فروش برود، مشهور بودن کتاب و نویسنده اش یکی 
از عواملی است که باعث استقبال مخاطب و پرفروش شدن کتاب می شود، این 
از روی ناچاری اســت. اگر ناشران هم رقابتی دارند به همین دلیل است. آن ها 
می دانند اگر فلان کتاب در ایران منتشــر شود، فروش می رود. این که می گویم 
فروش می رود، منظورم پرفروش شدن نیست، زیرا بازار کتاب در وضعیت بد 
و وخیمی اســت، کتاب که چاپ می شود اصلا فروش نمی رود. تیراژ کتاب ها 
به ۲۰۰-۳۰۰ نسخه رسیده است، در بهترین حالت کتاب در ۵۰۰ نسخه چاپ 
می شود، آن هم فروش نمی رود. ناشر هم سرمایه گذاری می کند تا سود ببرد و 

چرخ بنگاهش بچرخد وگرنه باید تعطیل کند.
 مترجم »قلعه سفید«، »زندگی نو« و »جودت بیک و پسران« اورهان پاموک 
درباره تأثیر رقابت بین ناشــران و مترجمان در انتشار هرچه سریع تر کتاب ها 
نیز گفت: زمانی که خبر می آید قرار اســت کتاب فلان نویسنده چاپ شود  یا 
مترجمانی که نویسنده و یا بازار نشر کشوری را تعقیب می کنند، با خود می گویند 
اگر  این کتاب در ایران چاپ شود، فروش می رود و تا کتاب منتشر می شود شروع 
به ترجمه می کنند و برای این که از قافله عقب نمانند سرعت کار را زیاد می کنند. 
هر چقدر سرعت ترجمه، که از روی ناچاری است، بیشتر شود کیفیت ترجمه 
افت می کند. در واقع ترجمه هایی با کیفیت نازل محصول سرعت مترجمان است 

که با سطح ادبی نازل و زبان دارای اشکال به دست خواننده می رسد.
ارسلان فصیحی درباره این که توجه به کتاب های پرفروش و عامه پسند 
در ترجمه چه تأثیری بر جریان ادبی داخل ایران می گذارد،  نیز توضیح داد: در 
تاریخ ادبیات از ابتدا تا الان چند نوع ادبیات داریم؛ ادبیات  به اصطلاح عامه پسند،  
ادبیات جدی و ادبیات فاخر که هرکدام از این ها جای خود را دارند. در فرانسه 
کتاب های مارسل پروست اگر ۳۰۰۰ نسخه چاپ می شود پنج سال می ماند اما 
کتاب فلان نویسنده محبوب روز را که چاپ می کنند، شاید در یک سال ۵۰۰ 
هزار نسخه بفروشد. در همه جا همین طور است، دانیل استیل جای خود را دارد 
و جیمز جویس جای خود را. نویســنده ای مانند جیمز جویس از نویسنده ای 
مانند دنیل اســتیل تأثیر نمی گیرد زیرا او کار خود را می کند و دانیل استیل کار 
خود را. اگر نویسنده ای  در ایران بخواهد تحت تأثیر فلان رمان عامه پسند قرار 
بگیرد و در سبک کارش تأثیر بگذارد اصلا نویسنده نیست و باید ببیند کجای 
کار خود می لنگد و جریان های ادبی و ادبیات را به درستی نمی شناسد مگر این که 
بخواهد رمانی بنویســد که پرفروش شود و معمولا کسی که با قصد پرفروش  

شدن می نویسد، شکست می خورد.

ترجمه سریع کتاب های پرفروش از روی 
ناچاری!

زمانــی کــه شــروع به 
نوشتن »علف زار« کردم، 
به این فکر کــردم که اگر 
بتوانم تنهــا یک پرونده 
قضایی  پرونده هــای  از 
و تجــاوز را مطــرح کنم، 
کارم را کرده ام. اگر کسی 
هــم خواســت خطایــی 
انجــام دهد یــاد این فیلم 
بیفتد و پشــیمان شــود. 
نیز  ارزشــی  فیلم هــای 
تاثیرگــذاری  جهــت  در 
ســاخته می شــوند. اگر 
کسی هم خواست خطایی 
انجــام دهد یــاد این فیلم 
بیفتد و پشــیمان شــود. 
نیز  ارزشــی  فیلم هــای 
تاثیرگــذاری  جهــت  در 
می شــوند. ســاخته 

ضبط سریال نوروزی برای پخش از شبکه پنج ادامه دارد ؛

دردسرهای مریم مومن با نقش شیرین

»فرانکفورت، ۸ صبح« جلوی دوربین می رود

»قدغن« با حریم های ممنوعه متقاضی اکران نوروز شد

نگاه رخشان بنی اعتماد به »کاغذپاره ها« و جامعه عصب سوخته
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